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Introduction. Early intervention service is one of the services provided to support families with 

children in Slovakia. Its aim is to ensure optimal development of a disabled child from birth to age 7 in 
line with a holistic approach. 
 

Methods. Early intervention service is aimed at children with a developmental delay, children with 
diagnosed predispositions of likely deviations in development, and children jeopardised by biological or 
environmental factors or an adverse social situation. The service may significantly improve the child´s 
development, prevent developmental delays, ameliorate disadvantaged conditions and thus improve the 
overall functioning of the family. 
 

Research results. Assistance and support thus needs to focus not only on the child but the whole 
family – offering counselling, family visits and support in activities of daily life. Early intervention must 
react to the needs of the family and involve experts from different fields along with the parents. 
 

Conclusion. The main challenges faced by these families include low awareness among experts; 
economic hardships for the families; a non-existent network of formal assistance; and weak informal 
support. Those needs/challenges strongly correspond with five conditions identified for successful early 
intervention based on the research analysis of early childhood intervention carried out by the European 
Agency for Development in Special Needs Education. These are accessibility, proximity, financial 
accessibility, an interdisciplinary approach and diversity. 
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В СЛОВАЦКОЙ РЕСПУБЛИКЕ 
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Введение. Раннее интервенционное обслуживание – одна из услуг для поддержания семей с 

детьми в Словакии. Его цель состоит в том, чтобы гарантировать оптимальное развитие ребенка-
инвалида от рождения до 7-летнего возраста в соответствии с целостным подходом. 
 

Методы. Раннее интервенционное обслуживание нацелено на детей с задержкой развития, 
детей с диагностированными склонностями к вероятным отклонениям в развитии и детей, 
подвергшихся опасным воздействиям биологических факторов, факторов окружающей среды или 
неблагоприятной социальной ситуации. Интервенционное обслуживание может значительно 
улучшить развитие ребенка, предотвратить задержку развития, повысить качество жизни бедных 
семей и таким образом улучшить их полноценное функционирование. 
 

Результаты исследования. Помощь должна оказываться не только ребенку, но и всей семье  
в виде рекомендаций, посещения семей и ее поддержки в повседневной жизни. Раннее 
вмешательство предполагает реагирование на потребности семьи и вовлечение в решение 
проблем экспертов из различных сфер. 
 

Заключение. Главными трудностями, с которыми сталкиваются нуждающиеся в интервенци-
онном обслуживании семьи, являются плохая осведомленность экспертов об их проблемах, эко-
номические трудности, отсутствие сети государственной помощи, слабая общественная поддерж-
ка. Эти проблемы призвана решить система интервенционного обслуживания детей, основанная 
на принципах близости, финансовой доступности, разнообразия, междисциплинарного подхода. 
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